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  ای کاش بزرگان داروسازی
 آتش زیر خاکستر را ببینند

|محمد  طاهری| 
| عضو تشکل داروسازان و مسئول فنی استان مازندران| 

ایــن روزها اخبــار فراوان اســت، بعضــی از آنها 
دهان به دهان می چرخند و بازگو کردنشان برای مردم 
جذابیت دارد، اما تعدادی از آنها کوتاه و گذراســت، 
ولی در عمق خود خبر از بحران هایی عمیق در آینده 
می دهند. خبر کوتاه بود »اعتراض داروسازان مسئول 
فنی به نرخ دســتمزد« که در مازنــدران جرقه اش 
شــکل گرفت و کمابیش در اســتان های دیگر هم 
نارضایتی  هایی هر چند غیرمنسجم را همراه داشت. 
داروسازان مسئول فنی که در باور عموم دارای مدرک 
دکترا در یک رشته نان و آب داری هستند، اما در درون 
خود دردمند و مایوس اند. درد آیین نامه های انحصاری 
برای تاسیس داروخانه که عملا راه داروخانه دار شدن 
را برای فارغ التحصیلان جدید این رشته به رویا تبدیل 
کــرده و بــرای داروخانه های قدیمــی انحصاری به 
وجود آورده که مطمئن اند بازده اقتصادی داروخانه 
آنها تغییــر چندانی نمی کنــد و راه رقابت عادلانه و 

خدمات دهی بهتر به مردم بسته است.
درد موروثی شدن مجوز داروخانه که آن قدر تلخ و 
گزنده است، گویی فرزندان یک متخصص قلب بعد 
از فوت پدر بتوانند مطب او را با حفظ شرایطی باز نگه 
دارند و به نام پدر به درمان و طبابت بپردازند. متولی 
تعیین نرخ دستمزد مسئول فنی داروخانه، انجمنی 
اســت که بیشــتر اعضای آن را صاحبان داروخانه و 
داروسازان موســس )داروخانه دار( تشکیل می دهند 
و در تضــاد منافعی کــه از آن هــم بی نصیب و بهره 
نیستند، تصمیمات شان متمایل به صاحبان سرمایه 
و داروخانه داران اســت. انجمن داروسازان به قانون 
استناد می کند، اما می تواند به  سوالات زیر هم پاسخ 

دهد:  
هر بار که شــورای رقابت و دیــوان عدالت اداری 
بــر معضــل آیین نامه هــای تاســیس داروخانــه 
دســت گذاشــتند و آن را در جهت بهبــود فضای 
کسب وکار نارســا و ناعادلانه شــمردند، چه نهادی 
بود که فریاد ســر داد و با ارتباطاتش توانست مهلت 
بگیرد تــا این آیین نامه ها را مطابــق نیازهای جدید 
به روزرســانی کند، امــا در آخر فقط بــا وارد کردن 
چند تغییــر جزیی کــه آنچنان ضرری هــم برای 
 منافع انحصاری عده ای نداشــته باشد، از دستور کار 

خارج سازد؟
کدام نهاد و انجمن گفت قانون موروثی بودن مجوز 
داروخانه استفساریه شورای نگهبان در  سال ۶۶ است، 
اما از آن  ســال تاکنون کوچکترین قدم و پیشنهادی 

برای تغییرش برنداشت؟
انجمن داروســازانی که با کم یــا حذف حق فنی 
نســخه ها آنچنان به تکاپو می افتد و از دانشــجویان 
و فارغ التحصیلان جوان اســتفاده کرده و آنها را برای 
فشــار در برابر این رأی گســیل می دارد، چرا وقتی 
پای حقوق و دستمزد مســئولان فنی فاقد داروخانه 
می رسد، وجدان و عدالت را نادیده گرفته و زیر پرچم 

قانون می رود؟
کدام هیأت مدیــره انجمن صنفــی داعیه فراگیر 
بودن و یکســان بودن رأی اعضای صنفــش را دارد، 
اما در تبصره آیین نامه صنفی اش قیدشده ۵۰ درصد 
هیأت مدیره حتما باید صاحبان داروخانه باشــند، تا 
عملا دست برتر در تصمیمات به سمت منافع خاصی 

تضمین شود؟
متاســفانه باید گفت این رویه چــه آگاهانه و چه 
غیرآگاهانه باعث شــده تضاد و انشــقاقی در جامعه 
داروسازان وارد شــود و آرام آرام داروسازان موسس 
را در مقابل داروســازان مســئول فنی قرار دهد.  این 
شــکاف و بدبینی رو به افزایش قطعــا در بلندمدت 
ســرمایه اجتماعی و اعتماد بین اقشار این صنف را از 
بین برده و آسیب هایش در سال های آینده می تواند 
جامعه داروسازان را بیش از گذشته آسیب پذیر کند 
و اضافه شدن فارغ التحصیلان جدید هم بحران های 

شغلی و اعتراضی را گسترده تر کند.
ای کاش بزرگان داروسازی پیش از واقعه فکری برای 
علاج کنند و اگر در باور خــود به طرح هایی همچون 
»سند چشم انداز شغلی داروسازان« خوشبین هستند، 
دلسوزانه باید بگویم که فاصله بسیار زیاد تا عملی شدن 
این گونه اسناد آنچنان است که بیشتر آن را شبیه طنز 
می کند و پاسخ هزاران مسئول فنی معترض در برابر 
این وعده هاکه عملی شدنش در ایده آل ترین شرایط 
نیازمند ده ها  سال است، جز این نخواهد بود که بگویند: 
»آتش بگیر تا که بدانی چه می کشم، احساس سوختن 

به تماشا نمی شود.«

یادداشت
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معاون دفتر کودکان و نوجوانان سازمان بهزیستی با انتقاد از تعیین نشدن و افزایش قیمت نرخ مهدهای  کودک می گوید با افزایش نیافتن قیمت 
تا نرخ قابل اطمینان، نگران ۱۵۰ هزار نفر مربی، مدیر و  فعال در مهد های کودک هستیم .  به گزارش ایسنا، احمد خاکی با یادآوری این موضوع 
که سال گذشته دفتر حقوقی ریاست جمهوری اعلام  کرد نرخ گذاری مهدکودک برعهده سازمان حمایت گذاشته شده که این مسأله مشکلاتی 
را در پی داشت،  گفت: »وضعیت مهدهای کودک خوب نیست. در چند سال اخیر افزایش قیمت گذاری تا درصدی اتفاق  افتاد که مبلغی مناسب 
و واقعی برای مهدهای کودک نبود .  «  او ادامه داد: »خدمات مهدکودک باید از  سوی حاکمیت دنبال شود ولی روش قیمت گذاری بر مبنای اسناد 
و درخواست ارایه شده با سازمان  حمایت است و این سازمان به عنوان بازوی کارشناسی ورود می کند. همچنین پیش بینی شده است بعد از  انجام 

محاسبات، گزارش مربوط به کارگروه تنظیم بازار ارایه شود و از اعضا و نمایندگان مختلف  دعوت به عمل می آید .  «   

نگرانی برای 
آینده ۱۵۰هزار 
مربی مهدکودک
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در روزهای پس از بروز یک 
حادثه، کودکان به حمایت و 
مراقبت بیشتری نیاز دارند. 

ممکن است خیلی بترسند و 
فشار زیادی به آنها وارد شده 

باشد.

شهروند|آسمان تهران چند پرنده دارد؟ کیست که بداند. 
فقط همه می دانند که در سال های گذشــته که آلودگی هوا 
نفسی برای آدم ها هم نمی گذاشت، کلاغ ها از آسمان تهران کم 
شده بودند؛ تازگی ها اما بعد از حذف مگس های سفید و آمدن 
پروانه ها، چشم تهران به انواع پرنده ها روشن شده است. با این که 
همهمه پایتخت کمتر می گذارد صدای پرنده ای به گوش برسد، 
اما باران و کیفیت خوب هوا، آنها را به آسمان برگردانده. آمارها 
که این طور می گوید؛ تا  سال 94 اگر 177 گونه پرنده در تهران 
شناسایی شده بود، حالا شمار گونه های شناسایی شده به 230 
تا 250 نوع می رســد. پرنده شناسان اگر این افزایش تنوع را به 
افزایش توجه به پرنده ها ربط می دهند، اما انکار هم نمی کنند که 
آب، غذا و امنیت، پرنده ها را به تهران کشانده و کاهش آلودگی 

هوا آنها را در این شهر بزرگ ماندگار کرده است. 
پرندگان تهران چند دسته اند؛ پرندگان بومی که در تمام فصول 
تهران را ترک نمی کنند، مثل کلاغ ها،  قمری ها و گنجشک ها و 
پرندگان مهاجر که تهران بر سر راه شان، جای خوبی برای یک 
اقامت کوتاه اســت؛ مثل کاکایی ها که مهاجران زمستانی اند و 
چلچله ها، بادخورک ها و پرستوها که مهاجران تابستان اند و از 
بین رفتن زیستگاه ها، خشکسالی و انواع آلودگی ها )نوری، هوا و 

صوتی( جمعیت این گروه ها را تهدید می کند.
پرندههازیادشدهچونبهپرندههاتوجهمیشود

چهار  ســال پیش از ایــن، رئیــس وقــت اداره حفاظت 
محیط زیست تهران از شناسایی ۱۷۷گونه پرنده در پایتخت 
خبر داده و گفته بود که بیشــترین تعداد پرندگان موجود در 
شهر مربوط به خانواده گنجشک هاست و کلاغ و قمری ها در 
رتبه های بعدی قرار دارند. یک سال بعد از این گروه پرنده شناسی 
و پرنده نگری »طــرلان« تعداد گونه های تهــران را 210 نوع 

شمردند و حالا آمار از این هم فراتر رفته است.
ایمان ابراهیمی، مدیر عامل موسســه پرنده شناسان آواي 
بوم می گوید تنوع گونه ها در بســیاری از شهرها رو به افزایش 
است، اما مهمترین دلیل این اتفاق را این طور عنوان می کند: 
»یکی از مهمترین دلایل افزایش بررسی هاســت.  سال 80 در 
تهران تنها دو نفر روی پرنده ها مطالعه می کردند، درحالی که 
الان گروه های مختلفی پیگیر وضع پرنده ها هستند و با توجه 
به افزایش بررسی ها، تعداد گونه های مشاهده شده هم بیشتر 
شده است.« به گفته او بررسی جمعیت پرندگان در تهران بسیار 

کار سختی است و به پژوهشی سیستماتیک و در مدتی طولانی 
نیاز است؛ کاری که در هیچ یک از شهرها تاکنون انجام نشده 
است: »نمی توانیم با اطمینان بگوییم جمعیت پرندگان تهران 

کم شده یا زیاد.«
ابراهیمی می گوید: »در تهــران درحال حاضر بیش از 230 
گونه پرنده شناسایی شده است.« گروه پرنده نگری طرلان البته 
پیش از این شمار گونه ها را تا 250 نوع هم تشخیص داده است. 
ابراهیمی معتقد است شمار گونه های تهران به این دلیل قابل 
ملاحظه است که شمار پرنده های کشور درحال حاضر به 551 

گونه می رسد.
مدیر عامل موسسه پرنده شناسان آواي بوم از پرنده ای به نام 
دارکوب قهوه ای یاد می کند که از تمام  ســال فقط حدود سه 
هفته در تهران اســت و همین طور از چرخ ریسک بزرگ که 
همیشه در تهران ماندگار اســت. به گفته او از آماری که درباره 

پرنده های تهران داده شده، حدود 40 تا 60 گونه بومی تهرانند.
او درباره دلایل این تنــوع گونه ای چنین توضیحی می دهد: 
»یکی از دلایل مهم تنوع این اســت که تهران در مرکز کشور 
قرار گرفته و یکی از محل های عبور پرنده های مهاجر اســت؛ 
پرنده هایی مثل گنجشک، سار و پرندگان شکاری. عامل دیگر 
وجود منابع بالای غذا و آب اســت. غذا در تهــران به وفور پیدا 
می شود و همین می تواند عامل جذب پرنده ها باشد. عامل بسیار 
موثر دیگر که تعداد گونه های مشاهده شده در تهران را بالا برده، 
افزایش علاقه به پرنده نگری در شهر تهران است. ما هر  سال 100 
تا 200 پرنده  نگر جدید در تهران می بینیم. پرنده نگری دیگر یک 
تفریح حاشیه ای نیست. ما آدم های زیادی را می بینیم که هر روز 

دوربین به دست در تهران به دنبال پیدا کردن پرنده ها هستند.«
آلودگیهوابهتعدادپرندگانربطدارد؟

کیفیت هوای تهران بهتر شده؛ مقایسه تعداد روزهای سالم 
و ناســالم  سال گذشته و امســال که این طور نشــان می دهد. 
درحالی که در  سال 1397 تا 22 خرداد، تهران هشت روز پاک، 
63 روز سالم و 13 روز ناسالم برای گروه حساس داشت، در مدت 
مشابه امســال 25 روز پاک، 54 روز سالم و پنج روز ناسالم برای 
گروه های حســاس را از سر گذرانده ایم. افزایش کیفیت هوا را با 
اطمینان می توان به بارندگی های زمســتان گذشته و بهار ربط 
داد، اما این ماجرا چقدر می تواند به ماندگاری پرندگان در تهران 

کمک کند؟

10 سال پیش از این جمشید منصوری، پرنده شناس از کاهش 
فوق العاده گونه های پرنده در تهران پرده برداشته و گفته بود که 
تنها 61 گونه در این شهر به ثبت رسیده است. او در گفت وگو با 
خبرگزاری مهر بیشترین جمعیت پرندگان شهر تهران را متعلق 
به کلاغ ها و زاغ ها دانسته بود که به دلیل تحمل و مقاومت بالا در 
برابر آلودگی هوا مانده اند و از سوی دیگر به تخریب باغ ها و مزارع 
قدیمی شهر و مهمتر از همه آلودگی هوای تهران اشاره کرده بود 
و فرار قمری ها، توکاها، بلبل ها و دیگر پرندگان نایاب در تهران. 
همان زمان گروه پرنده شناســی »طرلان« از افزایش گونه های 
پرنده تا رقم بالاتر از 140 گونــه در تهران خبر داده بود، اما حالا 
که دست کم نسبت به دو تا سه سال گذشته کیفیت هوا به مراتب 
بهتر شده است، این وضع چقدر می تواند باعث مهاجرت پرندگان 

به تهران شود؟
مدیر عامل موسســه پرنده شناســان آواي بوم معتقد است 
آلودگی هوا تنها یکی از چندین متغیر موثر بر پرنده هاســت: 
»آلودگی هوا اگرچه می تواند بر زیســت پرنده ها موثر باشــد، 
اما تاثیر آن لزوما در اولویت نیســت. به طور مثال در دوره های 
خشکســالی که دشــت های اطراف تهران ذخایر آبی در خود 
ندارند و چشمه ها و رودخانه ها خشک شده، در شهرها همیشه 

منابع آب برای پرنده ها هست. این متغیر نسبت به آلودگی برای 
پرنده ها اثرگذارتر است. در عین حال ترکیبی که متغیرهای دیگر 
می ســازند، مثل وجود منابع غذایی و امنیت این تاثیر را بیشتر 
می کند. با اطمینان می توان گفت که وسط شهر تهران، جایی 
مثل میدان انقلاب کســی پرنده نمی کشد، اما در حاشیه شهر 
ممکن است. درواقع فاکتورهای موثر بر ماندگاری پرندگان بسیار 
زیادند و آلودگی هوا تنها یکی از متغیرهاست. بررسی این که دقیقا 
آلودگی هوا چقدر بر جمعیت آنها تاثیر می گذارد، اصلا آســان 
نیست.« او البته با بیان این موارد به پژوهش های دیگری در دنیا 
اشاره می کند که آلودگی هوا را عامل موثری در جمعیت پرندگان 

می داند، اما پیش از آن عوامل دیگری را مهم می داند.
ایننشاندهندهسلامتاقلیماست

از نگاه امیر فرح نسب، متخصص محیط زیست و تنوع زیستی، 
افزایش تنوع پرنده ها نشــان دهنده ســلامت اقلیم است. او به 
»شهروند« می گوید: »در بحبوحه تغییرات اقلیمی هستیم. این 
تغییرات همیشــه اکوسیســتم ها را دچار تغییر می کنند و در 
ذهن ما سوال بزرگی پدید می آورد که »واقعا چه اتفاقی درحال 
رخ دادن اســت؟« همین طور که سیلاب عظیمی را پشت سر 
گذاشــتیم، در پس این ســیلاب هم مطمئنا یک خشکسالی 
یا پدیده طبیعی دیگری خواهیم داشت که باز هم یک علامت 
سوال بزرگ برایمان به وجود خواهد آورد. همین طور که تغییرات 
اقلیمی آن قدر ملموس است که تعداد روزهای زمستان را بسیار 
محدود کــرده و تعــداد روزهای گرم را بیشــتر، مطمئنا روی 

تغییرات بودن یا نبودن گونه ها هم تاثیر می گذارد.«
او ادامه می دهد: »وقتی رودخانه زاینده رود پرآب می شــود و 
می توان حضور پرندگان را مشاهده کرد، یعنی سلامت در این 
اکوسیستم مشاهده شده است. وقتی که سلامت در اکوسیستم 
باشــد، می توان گونه های جانوری را به عنوان شاخص قرار داد و 
اعلام کرد که گونه های جانوری و گیاهان و تنوع شــان شاخص 
سلامت در اکوسیستم هاست.« به گفته این متخصص بودن یا 
نبودن گونه های گیاهی و جانوری سلامت یا ناسلامت بودن یک 
اکوسیستم را هشدار می دهد و به همین ترتیب وجود پروانه های 
متنوع و رنگین در ســطح کلانشــهر اصفهان، تهران و شیراز 

نشان دهنده سلامت در اکوسیستم است.
فرح نسب پیش بینی می کند که امسال پرگرده افشان ترین 
 سال در کشور ایران و بســیاری از شهرها خواهد بود: »در مراتع 
اصفهان بعد از 20 سال گونه های گیاهی سر از خاک برآورده اند؛ 
گونه هایی که حضور آنها در 20 سال گذشته در چک لیست ها 
ثبت نشده نبود. تنوع حضور پرندگان هم به همین ترتیب است. 
مطمئنا حضور پرندگان و افزایش تنوع آنها در تهران به واسطه 

سلامت در بخش هایی از اقلیم است.«
او با اطمینان آلودگی هوا را در افزایش پرندگان موثر می داند 
و می گوید: »در یک بازه زمانی پرواز چلچله ها، پرستو ها، میناها 
و سارها را بر فراز آسمان تهران مشاهده می کردیم، هنوز هم در 
بخش هایی مشاهده می شود؛ نواحی شمالی تهران. اما مطمئنا 

نبود این گونه ها پارامتر آلودگی هوا را نشان می داد.«
شمردنپرندههادراولویتنیست

کســی از پرندگان تهــران آماری نــدارد. دســت کم اداره 
محیط زیست تهران از پرنده ها بی خبر است و اطلاعاتی هم اگر 
دارد از گروه های پرنده نگری گرفته است. محمد کرمی، رئیس 
اداره نظارت بر حیات وحش استان تهران به »شهروند« می گوید 
درمورد پرنده های داخلی شهر تهران آماری وجود ندارد، چون 
تنوع گونه ای بالای پرنده ها در تهران کار را سخت کرده و مطالعه 
خاصی روی آنها انجام نشــده و از اساس جزو اولویت ها نیست: 
»اولویت ما بیشتر چهارپایان است؛ گونه های شاخصی مثل قوچ، 
میش و آهو که شــمارش آنها هم راحت تر است. پرنده را باید با 
روش های مختلف بررسی کرد و برنامه طولانی مدتی لازم است تا 

با یک تیم کارشناسی قوی به نتیجه برسد.«
او اما خبر می دهد که شرایط محیطی زیستی امسال با توجه 
به بارندگی خیلی خوب و به دنبال آن پوشــش گیاهی مناسب 
)درختــی و مرتعی و دانه هایی کــه پرندگان از آنها اســتفاده 
می کنند( بر حضور پرندگان تاثیر گذاشــته است: »پرندگان 
می توانند در جای مناسب و امن تخم گذاری کنند، پناهگاه داشته 
باشند و فضایی برای جوجه ها تا آنها هم تغذیه و بالغ شوند. شرایط 
امسال خیلی خوب بوده است. به تبع مهیا شدن پوشش گیاهی 
و رطوبت مناسب، تخم حشــرات باز شده که بیشترشان غذای 
بعضی پرنده های حشره خوار اســت، این تغذیه کمک می کند 

شرایط مناسب برای زیست پرندگان فراهم شود. «
کرمی غذا، امنیت و آب را از عواملی می داند که شرایط را برای 
ماندگاری، زیست و جفت گیری مناسب می کند. هر کدام از این 
سه در شرایط مناسب باشــد، گونه به راحتی می تواند در تهران 
ماندگار شود. به گفته او در سال های گذشته به دلیل خشکسالی 
شرایط زیست برای پرندگان و گونه های دیگر سخت بود؛ در نبود 
پوشش گیاهی کافی امنیت شان به خطر می افتاد و غذا و منبع 
آبی برای شان مهیا نبود. اما امسال در مقایسه با چند سال گذشته 

شرایط برای پرندگان ایده آل بوده است. 

 بررسی های »شهروند« نشان می دهد 
تعداد گونه های پرندگان در تهران به دلیل افزایش باران و کم شدن آلودگی هوا، بیشتر شده است

قشنگ ها به شهر برمی گردند!
   اگر تا  سال 94، 177 گونه پرنده در تهران شناسایی شده بود، حالا شمار پرنده های شناسایی شده به 230 تا 250 گونه می رسد

 

»غیرممکن 2«؛ همبرگر گیاهی 9۰ میلیون دلاری
سپهر سلیمی|  سه نفر از ثروتمندترین کارآفرینان جهان بنا دارند که برای تولید نسل جدید همبرگر کاملا گیاهی به نام »غیرممکن«، 9۰ میلیون دلار 
سرمایه گذاری کنند. بیل گیس، مالک مایکروســافت، جف بیزوس مالک آمازون و ریچارد برانسون، مالک کمپانی ویرجین در این سرمایه گذاری شراکت 
دارند. این همبرگر گیاهی قرار است برای گوشتخواران تهیه شود؛ به شکلی که مزه آن تفاوتی با گوشت نداشته باشد. صنعت دامپروری و تولید محصولات 
گوشتی یکی از عوامل تخریب محیط  زیست است. همزمان با درخواست فعالان محیط  زیســت برای حذف یا کاهش گوشتخواری، تلاش سرمایه گذاران 
برای تولید محصولات جایگزین شدت گرفته است. در ابتدای  ســال میلادی جدید نشریه اقتصادی اکونومیست و فوربس پیش بینی کرده بودند شواهد از 

رشد تجاری محصولات گیاهی در  سال جاری حکایت دارد و امسال را  سال وگن دانسته بودند.
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